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La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Con la sanidad vegetal no se juega . Estoy de acuerdo . Usted 
debería, a lo mejor, estar más interesado en el contenido de 
mi carta .

El contenido de mi carta es muy fácil. Las importaciones que 
vienen se supone que vienen con certificados de origen. En 
teoría, con ese certificado, la mercancía está correcta. En el 
caso de la Xylella detectada en Castellón venía con el certifi-
cado de origen. No sé si eso usted sabe lo que hace: cuando 
salen de allí de sus puertos les realizan una PCR. Una PCR 
que da negativo, tienes el certificado de origen, pero, a lo 
mejor, la planta, igual que pasa con las personas, porque el 
PCR ustedes ya lo conocen bien en el caso del coronavi-
rus, a lo mejor no está mostrando la enfermedad hasta días 
después .

La carta lo que pedía era que en las entradas que se hacen 
en los puertos se hagan las PCR a todo el material vegetal, 
porque, efectivamente, así nos evitaríamos que en el trans-
curso del transporte de algo que está certificado como que 
no tienen ninguna plaga no entre con plaga, que es lo que 
ha pasado con el cotonet de les Valls, que es lo que ha pasado 
con la Xylella, que es lo que ha pasado con la Pulvinaria, 
etcétera, etcétera. Venían con certificados del transporte 
que hacen de sus países –en este caso, de Estados Unidos–, 
pero entran enfermos, con plagas y lo que hacen es desolar 
a nuestro campo .

Si a usted le parece que yo…, hacer una carta donde le exijo 
al ministerio y, por tanto, a la Unión Europea, que cambie 
la normativa para que dejemos de ser puertos amigos de la 
entrada de plagas, puertos amigos de entrada de produc-
tos que no sabemos si están…, de plantas que no sabemos si 
están infectadas, que luego resulta que están infectadas, que 
luego resulta que la administración competente tenemos que 
concentrar no solo investigación para encontrar parasitoi-
des o remedios a esas plagas, tenemos que concentrar fondos 
públicos, que salen de los impuestos, para intentar frenar esas 
plagas, para salvar el campo valenciano, para salvar no sola-
mente a los almendros de la Marina, los cítricos también de 
toda la Comunidad Valenciana, y a usted le preocupa que yo 
escribiera una carta diciendo que, tras esa detección y tras 
comprobarse que vienen con certificados y PCR, hay que 
hacer esas pruebas en los puertos españoles, en los puertos 
también de Europa, entre ellos, el de Róterdam.

El de Róterdam, que está en manos de una actividad privada 
que consiente que entren sin realizar los análisis opor-
tunos y que no se están haciendo inspecciones y por ahí 
está entrando material vegetal infectado con enfermeda-
des y plagas que nos están afectando. Y todo porque hay 
un cortoplacismo con los importadores, con los lobbies que 
están introduciendo la misma mercancía que nosotros…, 
nuestros cultivadores y nuestros agricultores se desloman 
día a día para sacar adelante .

Y a usted le molesta que yo escriba una carta y tenga esta 
lucha con el ministerio, porque sí, no estamos coincidiendo, 
no estamos coincidiendo . Yo le he dicho públicamente: no 
coincido con la política de protección ante las plagas que 
tiene el ministerio, ni tampoco Europa. No me corto ni un 
pelo . No me corto ni un pelo . Mientras entre por descontrol, 

por complicidad, por negligencia algún material vegetal con 
plaga, yo estaré ahí. Yo estaré ahí, defendiendo a nuestros 
cultivos, defendiendo a nuestra agricultura, defendiendo a 
los agricultores .

Y usted dice: ¿es que la prensa miente? Mire, ahí había otra 
cosa en esa carta. Yo le hablaba de esto, que salió también 
en los medios de comunicación y que están sufriendo el 
campo de Elche, el campo de Alicante, usted lo conoce: 
«Una plaga de cochinilla nunca vista en Europa arrasa parce-
las de cítricos en la Vega Baja» .

¿Sabe lo que decía el ministro sobre esto, que también 
estaba en esta carta? Que esto no era real. Pues ahora 
vaya usted y dígales a los agricultores de la Vega Baja, de la 
provincia de Alicante, de nuestro pueblo Elche que están 
mintiendo y que no están sufriendo esta plaga.

No, no estoy de acuerdo . No estoy de acuerdo con la 
postura del ministerio ni de Europa. Lo que me gustaría es 
que usted estuviera de acuerdo con la postura mía y la de 
los agricultores valencianos .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Passem a la pregunta 483, que formula el diputat Carlos 
Gracia, del Grup Parlamentari Ciudadanos, al Consell sobre 
la implicació en la reactivació de l’oci nocturn. La resposta 
a la pregunta serà substanciada pel conseller d’Hisenda i 
Model Econòmic .

Quan vullga, senyoria .

El senyor Gracia Calandín:

Gràcies, presidenta .

Muy buenos días, señor Soler.

De sobra conoce el impacto que está teniendo sobre nues-
tra economía esta crisis sanitaria, y tanto en la Comunidad 
Valenciana como en el conjunto de España sabe que existen 
sectores que están siendo especialmente vulnerables. Y esta 
es la situación, por ejemplo, del ocio nocturno . Un sector 
que fue el primero en cerrar en el mes de marzo y el último 
en abrir en el mes de junio. Bueno, aquellos que abrieron, 
porque el 77 % se mantuvieron cerrados.

Las pérdidas acumuladas en la Comunidad Valenciana se 
estiman en torno a 1.300 millones de euros. Es un sector 
que da trabajo a 20.000 valencianos y con una facturación 
en torno a 2.400 millones en 2019, pues supone el 2 % de la 
economía de nuestra región. Para que nos hagamos una idea 
es la mitad del presupuesto de la conselleria de educación 
en 2020. Por tanto, es una cifra que yo considero que no es 
nada desdeñable.

Y, ¿cuál es la realidad a día de hoy del ocio nocturno? La 
realidad es incertidumbre y es desamparo. Porque, conseller, 
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desde aquella resolución de 17 de agosto del Consell en 
la que les cerraron definitivamente y sin ninguna, ninguna 
alternativa las persianas tenemos a un sector económico 
completamente secuestrado por las restricciones, y más 
ahora, con el toque de queda y el estado de alarma.

Por eso hoy me veo en la obligación de preguntarle: ¿cuáles 
van a ser las acciones y medidas concretas a adoptar por 
el Consell para apoyar y ayudar al ocio nocturno de la 
Comunidad Valenciana?

Moltes gràcies, presidenta . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta, té la paraula l’honorable 
conseller d’hisenda .

Quan vullga, senyoria .

Quan vullga .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Estic d’acord amb vosté de la importància que per a 
l’economia valenciana tenen les empreses d’oci nocturn, 
per la seua contribució a l’atractiu turístic de la comunitat, 
perquè dóna ocupació a molta gent, perquè el seu funcio-
nament d’acord amb els requisits i controls que establix 
la normativa és la millor garantia que es gaudix de l’oci en 
condicions de seguretat .

És evident que la situació creada a nivell global per la pandè-
mia està afectant d’una manera especial... –ho ha dit i jo ho 
subratlle– de manera directa i especial a les empreses rela-
cionades amb el turisme, l’oci i l’hostaleria .

Per això, des del Consell, a través dels diferents departa-
ments amb competències relacionades amb este sector, 
està en contacte permanent amb els representants de les 
empreses d’oci nocturn, escoltant les seues propostes i 
col·laborant dins de les nostres competències quantes mesu-
res siguen positives per a pal·liar els danys i per a procurar 
una recuperació ordenada i responsable en la mesura que la 
lluita contra el virus ho faça possible.

En els últims mesos, des de la declaració de l’estat d’alarma, 
vosté sap que la Secretaria Autonòmica de Turisme, junt 
amb altres departaments del Consell més implicats com 
sanitat, seguretat i emergències i espectacles, i altres admi-
nistracions han celebrat més de deu reunions amb la 
Federació d’Oci, Turisme i Joc de la Comunitat Valenciana i 
s’ha tractat la problemàtica tant de l’oci nocturn com de la 
resta dels subsectors de la indústria valenciana .

És a partir d’estes reunions que estan eixint solucions... 
mai bones, mai suficients fins que, com he dit adés en 

l’altra pregunta, el «bitxo» desaparega, però per a pal·liar els 
problemes que això significa.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar amb la formulació de la pregunta, té la 
paraula l’il·lustre diputat, el senyor Carlos Gracia .

Honorable conseller, que s’ha deixat la mascareta en el 
faristol.

Quan vullga, senyoria .

El senyor Gracia Calandín:

Gràcies, presidenta .

Pues eso le preguntaba, que cuáles eran las soluciones y no 
me ha dicho ninguna. Por tanto, eso es lo que me tendría 
que haber contestado.

Y es que, mire, conseller, conocemos sus ayudas . Conocemos 
de esos 57 millones que usted antes ha hecho referencia en 
la anterior pregunta, pero sabemos que no son suficientes.

Y hoy le pregunto, en concreto, por el ocio nocturno, porque 
en la instantánea es muy, muy clara: llevan 8 meses de 
cierre, 1.375 millones en pérdidas, 0 ingresos y escasas o 
ninguna soluciones concretas para esta realidad del ocio 
nocturno .

Porque, mire, están abogados por una deuda como conse-
cuencia de los 1.375 millones de pérdidas, que, si no lo 
evitamos, tendrán incluso que devolver antes de reactivar o 
reiniciar su actividad.

Señor conseller, hay que reclamar cuanto antes la amplia-
ción del periodo de carencia de los ICO, hay que crear 
también un fondo de contingencia autonómico… –lo reclama 
el sector; si usted me dice que están en contacto con ellos, 
lo sabrá– hay que crear un fondo de contingencia auto-
nómico para que puedan hacer frente a esos costes fijos. 
En Andalucía, por ejemplo, lo hemos hecho con el ocio 
nocturno y con el ocio infantil.

Y cuando le digo lo de cero alternativas, es porque desde 
el Consell, por ejemplo, no se ha puesto en marcha desde 
ese 17 de agosto la tramitación legislativa para que el ocio 
nocturno, por ejemplo, pueda abrir como hostelería mientras 
dure la emergencia sanitaria, que sería una buena alternativa 
para muchos de ellos .

Esto ya lo he hecho Ciudadanos, por ejemplo, en Madrid y 
en Castilla y León. Pero además con el apoyo del PSOE y de 
Podemos. Incluso, la Diputación de Castellón, gobernada 
por ustedes, la semana pasada les urgía a la modificación de 
espectáculos públicos .
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No caiga, por favor, en la autocomplacencia, y yo le pido que 
incluya esta modificación, por ejemplo, en la Ley de acompa-
ñamiento, porque haría mucho bien.

En fin, como le digo, desde la Resolución del 17 de agosto 
la inacción del Consell en concreto para este ocio nocturno, 
para este sector, ha quedado manifiesta. Sin medidas especí-
ficas, sin ayudas concretas, hoy mismo, a las doce, han dado 
una rueda de prensa denunciando la situación en la que se 
encuentran. Por eso, le pedimos, le pido hoy que, por favor, 
pongan en marcha un plan de contingencia en ese presu-
puesto del 2021 para apoyar en concreto a este sector del 
ocio nocturno .

Muchas gracias, presidenta . (aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar donant resposta a la pregunta formulada, té 
la paraula l’honorable conseller .

Quan vullga, senyoria .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, presidenta .

Sobre la transformació de les activitats de pubs i discoteques 
no només la Generalitat no s’oposa, és que ja en Benidorm 
s’ha fet quasi una conversió molt gran. Vull dir, el que han 
de fer és demanar-ho, ho demanen i se farà, només faltava. 
Sabem que això és una possibilitat. Però dic que eixa possi-
bilitat ja és real, ja hi ha, la capital turística nostra, que és 
Benidorm, ja s’està fent. No sé quin és el problema.

De tota manera, jo estic d’acord en vosté, això no serà sufi-
cient, no serà suficient perquè, diguem, l’impacte és tan 
brutal que el que hem d’aconseguir, jo sempre ho dic, que no 
fiquem mai el dilema entre economia i sanitat, jo crec que la 
millor lluita en favor de la recuperació econòmica és acabar 
prompte amb el virus . I això ho diu un economista, ho dic 
amb tot el convenciment professional del que estic dient. I 
eixos falsos dilemes no els veig.

Jo el que crec és que allà on fem els canvis ja està una clara, 
diríem, guardar totes els requisits de caràcter sanitari per 
a no fer la bola més gran. Estem tenim molt d’èxit en els 
rastrejadors, però sap vosté el que significa totes les activi-
tats d’oci, el que significa la proximitat per la nostra manera 
de fer, la nostra manera d’acostar-nos sense mascaretes, 
etcètera, i això és un problema .

Per tant, és normal, no ací, ací i en tota Europa, imagine 
el que està en París en este moment. Vull dir, és que, clar, 
moltes vegades creiem que el que ens ha passat a nosal-
tres és una cosa inèdita. No, no, si el problema és que no 
és inèdit, el problema és que estem en un problema en tota 
Europa del mateix calibre. I, per tant, el que hem de fer és 
estar amb ells, estar amb el sector, treballar amb ells, anant 

descobrint les xicotetes que anem aprenent cada dia, cada 
dia aprenem sobre la situació . Però no només els metges 
i científics, inclús també la gent que estem en els càrrecs 
públics per a intentar pal·liar estos problemes. Perquè és una 
crisi que va evolucionant d’una manera terrible. I en eixe 
sentit no dubte vostè que no només totes les ajudes que 
vosté no ha anant parlant, però que les coneix millor que jo, 
la bateria d’ajudes que hem fet, especialment per al sector 
turístic en general i per al sector hostaler i d’oci és, com li 
he dit adés, s’ha de continuar fent. I, en tot cas, en tot cas, 
pensen vostés que no només s’han d’acollir a les ajudes, sinó 
també tenim un banc públic de la Generalitat per a fer front 
allí on siga necessari per intentar, encara que siga respiració 
assistida, i ho dic amb tot coneixement del que estic dient, 
fins arribar al moment en què puguem eixir de la UCI, de la 
UCI econòmica, naturalment .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 369, formulada pel diputat 
Silverio Tena, del Grup Parlamentari Compromís, a la conse-
llera de Justícia, Interior i Administració Pública, sobre 
l’atenció a les víctimes de delictes en l’àmbit rural.

Un moment, senyoria . Sí, polse el botó, si és tan amable . 
Quan vosté vullga .

El senyor Tena Sánchez:

Moltes gràcies, presidenta .

Molt bon dia, senyora consellera .

A finals del mes de març coneixíem l’acord del Consell el 
qual establia un conveni de col·laboració amb la Federació 
Valenciana de Municipis i Províncies, un acord per fomen-
tar la mediació, així com la difusió de les ajudes de la 
Generalitat a les quals poden accedir les víctimes del delicte. 
Amb una mirada especial a l’àmbit rural aquesta mesura pot 
permetre l’impuls de ferramentes en la resolució de conflic-
tes alternatives als tribunals de justícia. La mediació, la 
negociació o la conciliació són alternatives que fomenten la 
cultura del diàleg, l’arribada a acords, l’escolta o la reparació 
de l’altre .

La judicialització excessiva, damunt que no hi ha una sobre-
càrrega a l’administració de justícia, el que fa és amainar la 
capacitat de les persones a resoldre conflictes i la capaci-
tat de la societat a poder arribar a enteniments per la via del 
diàleg. Els pobles que es troben allunyats de jutjats i de les 
oficines d’atenció a la víctima, aquestes ferramentes poden 
millorar enormement la seua convivència i, per tant, la seua 
qualitat de vida.

La garantia d’accés a tots i cadascun dels serveis de 
l’administració de justícia pot millorar el conjunt de la mateixa 
administració donat que es redistribuïxen i descentralitzen 


